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A Magyar Közöny szer-
kesztői a változások korát 
élik. Kiss Endrénk az idén 
befejezi tanulmányait és 
elhagyja városunkat, így 
szeptembertől nem tud 
részt venni a lap megalko-
tásában, s a cikkeit sem 

olvashatjátok. Nagyon fog nekünk hiányozni, 
és mindig nagy szeretettel várjuk vissza, ha 
csak látogatóba jön, akkor is! 

A meghirdetett pályázat eredményeképpen 
én lettem az újság új, felelős szerkesztője. 
Többen nekem szegezték a kérdést, hogy min 
kívánok változtatni a közeljövőben. így 
zöldfülüként úgy gondolom, hogy nem kezdek 
rögtön draszt ikus átalakí tásba, hiszen 
tisztelem a tradíciókat, azt azonban már most 
megígérem, hogy sok új nevet fogtok 

felfedezni a cikkek alatt, mert szerkesz-
tőségünket bővíteni szeretnénk néhány fővel. 
Ha van közületek olyan, aki kedvet érez az 
újságíráshoz, tegye meg az első lépést és 
kezdje el. Segítünk beletanulni, ráadásul még 
egy kis pénzt is lehet vele keresni. Szívesen 
fogadjuk az új arcokat szeptembertől! 

Ez a 2002/2003-as tanév utolsó Magyar 
Közönye. Rekkenő a hőség és persze most 
kezdődik a félév legnagyobb megmérettetése, 
a kemény, másfél hónapig tartó vizsgaidőszak. 
Csurog majd rólunk a viz a kiskosztüm (és a 
fekete öltöny) alatt, de reméljük nem hiába 
görcsölünk és sikerül utóvizsga nélkül 
megúszni a nyarat. Nincs annál rosszabb, mint 
szeptemberre vizsgát hagyni. Ez lebegjen a 
szemetek előtt és tanuljatok, mint a kisangyal! 

Merhej Raulla 

Megin t egy évvel 
öregebbek lettünk. Kicsit 
talán lezárásként úgy 
gondo lom, összegezn i 
ke l lene mindaz t , ami 
ebben a tanévben a hátunk 
mögött áll. 

Augusztus végén ismét 
m e g r e n d e z é s r e kerü l t 

Mártélyon az önálló Jogi Kari Gólyatábor, 
amelyen minden eddiginél nagyobb számban 
vettek részt az első évesek képviselői. 
Szeptemberben megkezdődött a tanév és első 
izben tapasztalhattuk meg a kredit rendszer 
minden örömét és bánatát. November elején 
k imozogha t tuk magunkat a Hal lgatói 
Sportnapon és a hónap végén a 56. Jogászbállal 
búcsúz t a t t uk a s zo rga lmi i dőszako t . 
Februárban új EHÖK elnöke lett az 
E g y e t e m n e k , m á r c i u s b a n ped ig már 
kiélvezvén a tavasz első melegebb napjait 

ismét Sportnappal vártuk az érdeklődőket. 
Majd jött egy HÖK-választás és egy Law-fari 
Nap is. 

Számtalan esemény áll a hátunk mögött 
ebben a félévben is. Megnyílt az átalakult 
könyv tá rban az új s z á m í t ó g é p t e r e m , 
átalakításra került az M3-as minősítés 
feltételrendszere. Megalakult az HÖOK Jogi 
Szakmai Szövetsége, amely a jogász képzés 
képzési tervének átalakításában szeretne 
hatékony segítséget nyújtani az illetékes 
Dékáni Kollégiumnak. 

Összességében úgy érzem programokban 
és élményekben gazdag tanévet tudhatunk 
magunk mögött. A vizsgákhoz mindenkinek 
sok kitartást és jó eredményeket, valamint UV-
kban szegény nyári szünetet kívánok. 

Telegdy Gergely 
HÖK elnök 
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Jön a Sulinet Express 
Magyar Bálint oktatási miniszter április 29-

én Szegedre látogatott, hogy találkozzon az 
egyetemi oktatókkal és a diákokkal. Elmondta, 
hogy az oktatói tárca azt szeretné, ha 
2 0 0 5 - r e m i n d e n i s k o l á b a n és a H H 
háztartások legnagyobb részében hasz-
nálnák az internetet. 

Ennek érdekében dolgozták ki a Sulinet 
Express programot, amelyben 149 cég 169 
pályázattal vesz részt. A program várhatóan 
május végén indul, s lényege, hogy a 
számítógépek számának növelése érde-
kében minden gép vásárlása után 60 ezer 
forintnyi adókedvezményt kapnak azok a családok, 
ahol az egyik, vagy mindkét szülő pedagógus, vagy 
gyermekük a felsőoktatásban alapképzésben tanul. 
A cégek költségként leírhatják a dolgozóknak 
biztosított számítógépeket tartós bérlet és lízing 
esetén is. 

Magyar Bálint kifejtette, hogy egyre nagyobb a 
digitális szakadék Magyarország és az Európai Unió 
országai között, sőt sok szocialista országgal 

s z e m b e n is h á t r á n y b a n v a g y u n k . 
Elmondta, ha most nem kezdjük meg a 
f e l z á r k ó z á s t , akko r v é g é r v é n y e s e n 
lemaradunk, s ezért csak magunkat 
okolhatjuk. A miniszter szerint meg kell 
s z a b a d u l n u n k az e d d i g i p o r o s z o s 
szemléletmódtól, hogy a tanárok valóban 
h a s z n á l h a t ó t u d á s t a d h a s s a n a k a 
diákoknak. Ennek érdekében át kell állni a 
digitális tananyagra és az elektronikus 
írásbeliségre. 

Magyar Bálint szerint megvalósítható az a 
törekvés, hogy Magyarországon 2005-re a legtöbb 
íróasztalon ott legyen a számítógép és az internet. 

MR. 

Eseti szociális támogatás változások 

A Hallgatói Önkormányzat 2003. május 7-i 
ülcsén változtatott az Állam- és Jogtudományi Kar 
hatályos eseti szociális támogatásának szabalyzatán. 
A módosításra szükség volt. hiszen a szabályzatban 
foglaltak elavultak. így alkalmazkodni kellett a 
változó társadalmi körülményekhez. A modo-
sitások a következőek: 

3 új fajta juttatást vezettünk be: 

- Házassági és gyermeknevelési támogatás: Azok 
a nappali tagozatos hallgatók igényelhetik akik 
é r v é n y e s háza s ságo t k ö t ö t t e k vagy sa j á t 
gyermeküket nevelik. 

- Halálozás esetére szóló támogatás: Azok a 
nappali tagozatos hallgatók igényelhetik akiknek 
közeli hozzátartozójuk elhunyt. 

- Eseti szociális támogatás: Azok a nappali 
tagozatos hallgatók pályázhatják meg félévente 
egyszer, ak iknél h i r te len f e l m e r ü l ő anyagi 

problémák jelentkeznek. 
Megemelkedtek a támogatási összegek is: 

-A házassági támogatási segely összege 10000 Ft 
-A gyermeknevelési támogatás összege 3000 

F t / h ó . 
-A halálozási tamogatási segély összege 10000 Ft. 

-Az eseti szociális támogatás egyszeri segély, 
összege legfeljebb 6000 Ft. 

A pályázatok leadási határideje a hónap 
mindenkori utolsó, rendes H O K ülés megelőző 
munkanap délután 12 óra. 
A pályázatok elbírálásának feltétele a hivatalos 
igazolások vagy másolataik csatolása a 
kérvényhez. 

Reméljük az új szabályzattal nagyobb segítséget 
tudunk nyújtani a rászorulóknak! 

Andrási A dám 

Vétkezni emberi dolog, de isteni érzés. 
J 
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Kari Tanács 2003.04.10. 
A napirendi pontokat megelőzően ünnepélyes keretek 

között Dékán úr új tanársegédi és adjunktusi 
kinevezéseket adott át, nevezetesen: 
- Rúzs Molnár Krisztina egyetemi tanársegédnek a 
Munkajogi és Szociális Jogi Tanszékre. 
- Dr. Gellén Klára egyetemi adjunktusnak a Polgári Jogi és 
Polgári Eljárásjogi Tanszékre 
- Dr. Nagy Zsolt egyetemi adjunktusnak a Jogbölcseleti és 
Jogszociológiai Tanszékre 
Az új kinevezetteknek gratulált mind a maga, mind a Kari 
Tanács nevében. 

Első napirendi pont. Előterjesztésre került Dr. Patyi 
András docensi pályázati kérelme, illetve Visnyeiné Dr. 
Juhász Zsuzsanna adjunktusi álláshely betöltése iránti 
pályázati kérelme. Mindkét esetben a Kari Tanács az 
előterjesztéseket titkos szavazással egyhangúlag 
elfogadta. 
A második napirendi pontban elfogadták a Kar 2002. évi 
költségvetésének végrehajtásáról szóló beszámolót és a 
2003. évi költségvetést, azzal a módosítással, hogy a 
bejáró tanszéki ügyintézők utazási költségének 
finanszírozása központi keretből történik. 

A Tanács határozatot hozott arról, hogy: 
„Az M3 minősítéssel záruló tantárgyelemeknél a 
jelenlétre tekintettel ahol az ellenőrzés módszerét a 
tanszék határozza meg „megfelelt" minősítés adható 
azzal, hogy biztosítani kell a számonkéréshez kötött 
javítás lehetőségét azon hallgatóknak, akik „kiválóan 

megfelelt" minősítést kívánnak elérni. 
A negyedik napirendi pontban elfogadásra került a SZTE 
Idegennyelvi Központ által beindításra kerülő 
társadalomtudományi és gazdasági szakirányú 
szakfordítói képzés angol és német nyelvből (nemzetközi 
politikai, jogi és kereskedelmi pénzügyi háttérismeretekre 
alapozva). Ezt 2003 őszétől lehet felvenni nappali 
tagozatos joghallgatóknak és végzett jogászoknak. 
Feltétele: középfokú „C" típusú nyelvvizsga angol/német 
nyelvből, vagy ezzel azonos szintű nyelvtudás. A képzés 6 
féléves lesz, de a felsőfokú nyelvvizsgával rendelkezők 
részére 4 féléves. 

Az Idegennyelvi Központ elindította a jogi szaknyelv 
akreditálását, és ha ez megtörténik 2003 őszétől lehetőség 
lesz az SZTE-n idegennyelvű jogi szaknyelvből 
nyelvvizsgát tenni. Ehhez előkészítő kurzusok kerülnek 
meghirdetésre feltehetőleg az 5. félévtől, mivel ez a 
képzés szakmai háttértudást igényel. 

Dékán úr tájékoztatta az ülésen részt vevőket a 2003. 
évi felvételizők számáról. 
Elfogadásra került a 2003/2004 tanévi költségté-rítések 
összege, amelyet a mellékelt táblázat tartalmaz. 

Az egyebek napirendi pontban Dékán úr tájékoztatta 
a Kari Tanácst a következőkről: 
- Prof. Dr. Besenyei Lajos a Magyar Köztársaság 
Érdemkereszt ezüst fokozatát kapta 2003. március 15-én. 
- Az ez évi tervek szerint a Kar pincehelyiségeiben 
pinceklub kerül kialakításra. 

KÉPZÉSI TERV 

SZAK 

L 
annak a hallgatóink, 

akinek az aktív 

2. félév 

L 
annak a 

hallgatónak, akinek 
az aktív Bementen 

3. vagy 4. félév 

n. m. IV. V. 

Jogászúiappeli 
10-01/1S001 90.000,- 84.000,- 80.000,- 80.000,- 80.000,- 80.000,-

Jogász/levelező (10 féléves) 
10-01/1S004 

85.000,- 84.000,- 80.000,- 80.000,- 80.000,- 80.000,-

ÁF-RTF Jogász/levelező (8 féléves) 
10-01/1S004 85.000,- 84.000,- 80.000,- 80.000,- 80.000,- 80.000,-

Munkaügyi kapcsolatok/nappali 
10-01/19003 

60.000,- 52.000,- 46.000,- 46.000,- 46.000,-

Munkaügyi kapcsolatok/levelező 
10-01/1S005 

55.000,- 52.000,- 46.000,- 46.000,- 46.000,-

Társadalombiztosítás/nappali 
[1001/1S035 60.000,- 52.000,- 46.000,- 46.000,- 46.000,-
Társadalombiztosítás/levelező 
10-01/1S035 55.000,- 52.000,- 46.000,- 46.000,- 46.000,-

A költségtérítés befizetési kötelezettség: minden félévben az érvényes beiratkozás feltétele, a vonatkozó félévi költségtérítés teljes 
összegének - a kari naptárban megjelölt beiratkozási időszak utolsó napjáig történő - befizetése. 
A hallgató egyéni kérelmére - méltányolandó indok alapján - a Dékán engedélyt adhat arra, hogy a hallgató őszi szemeszter esetén folyó év 
november 30. Napjával, tavaszi szemeszter esetén folyó év 30. Napjával bezárólag tegyen eleget a vonatkozó költségtérítési díj befizetési 
kötelezettségének. 
A befizetett költségtérítés következő tanévre vagy félévre történő beszámítása nem engedélyezhető. 
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Kártyahajsza 
Kinél van a belépőm? 

Három évvel ezelőtt, amikor bevezették a 
JATE Klub kártyákat, mindnyájan örömmel 
mentünk a szakos bulikra, hiszen könnyen, 
egyszerűen, és főleg: ingyen tölthettünk el egy 
kellemes éjszakát. Idén más volt a helyzet. 
Október tájékán jöttem rá, hogy mintha 
hiányzott volna valami azok közül a papírok 
közül, amit a Hallgatói Szolgáltató Irodán 
kaptam. Kitaláltátok, a belépőkártya volt az. 

Nem baj, gondoltam, fél évet kibírok 
nélküle, majd februárban kapok másikat. Az 
eddigi gyakorlattól eltérően 
azonban februárban nem adtak 
ki újabb kártyákat a második 
félévre, hanem az eddigiek 
voltak érvényesek. Bárhol kér-
deztem, hogy nekem miért 
nem adtak belépőt, a válasz 
vagy az volt, hogy nem vagyok 
nappali tagozatos (akkor vajon 
milyen tagozatos vagyok, 
árulja már el valaki!) vagy az, 
hogy túl későn jöttem és már nem jutott (a 
beiratkozás utáni második hét valóban kissé 
későn van). 

De könyörgöm, hogy fordulhat elő. hogy 
valakinek nem jut kártya, ha állítólag pont 
annyit adnak ki, ahány nappali tagozatos 
hallgató van a JATE utódkaraiban? Ilyenkor 
még a legjóhiszemübb ember is elkezd 
gondolkodni azon, hogy valahol megvannak 
azok papírdarabok, csak éppen helyettem 
valaki más használja őket. A kérdés csak az, 
hogy az a valaki kitől kapta? És ami még 
fontosabb, miért? Véletlenül, esetleg nem 
vették észre, hogy nem jáma neki, vagy direkt 
neki, nekik szánták az utolsó pár száz darabot? 
Apropó, róluk jut az eszembe, nem egy 
embertől vették vissza a kártyáját, mert 

belépéskor kiderült, hogy nem az övé, vagyis 
nem jogosult a használatára. 

Valószínűleg kifelejtették az irodán a 
juttatások közül, valahol a bérlet és könyv-
csekk között. Nyugtatgattam magam, még 
mindig jóhiszeműen. Idővel viszont rájöttem, 
nem egy egyedi eset ami velem történt. 
Valahányszor kari buliba mentem a JATE 
Klubba, a bejáratnál mindig láttam valakit, aki 
éppen a belépőkártyája miatt vitatkozott a 
kidobófiúkkal. Talán az egész esetben őket 

sajnálom legjobban, hiszen 
nem lehet túl izgalmas minden 
este húszszor elmondani, hogy 
nem tehetnek arról, hogy 
valakinek nincs belépője, és 
nem engedhetnek be senkit 
ingyen vagy e nélkül. Igen 
bevallom , én is beálltam azok 
közé, akik felháborodottan 
ecsetelték, hogy milyen mél-
tánytalanság ért bennünket. 

Nekünk pedig nem jut más megoldás, vagy 
kifizetjük a belépőt, vagy 500 forintért 
megvásároljuk a kártyát. Elvégre nem olyan 
drága. Csak megint az jut az eszembe, hogy 
valaki már fizetett az én kártyámért is, de nem 
nekem, és nem hasonló cipőben járó 
társaimnak. 

Mi a tanulság ebből a történetből, főleg 
ilyenkor, év vége felé? Talán az, hogy mindig 
alaposan nézzük meg, hogy mit nyomnak a 
kezünkbe szeptember tájban, és ha úgy 
érezzük, hogy nekünk járna JATE Klub 
belépőkártya (például mert nappali tago-
zatosak vagyunk) ne hagyjuk, hogy elfelejtsék 
odaadni és azonnal kérdezzünk rá: megint 
elfogyott? 

Patka 

S7. 
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Kilenc év rektorként 

A Magyar Közöny megkereste Prof. Dr. 
Mészáros Rezső leköszönő rektor urat, a 
vele folytatott beszélgetésből megérthetjük 
az SZTE létrejöttének lényegét, azokat az 
alapgondolatokat, melyekre épül egye-
temünk. A professzor úr 1995-től 99-ig a 
JATE, majd 2000-től az SZTE rektori 
tisztségét töltötte be, a MTA levelező tagja, 
a regionális társadalomföldrajz és az 
Európai Unió és regionális politikája 
kurzusok oktatója. 

M.K.: Mi motiválta Önt abban, hogy 
földrajz-biológia szakra jöjjön ? 

Rektor úr: Középiskolás koromban 
érdekelt a földrajz, szerettem útleírásokat 
olvasni, a szüleimtől is gyakran azt kaptam 
s z ü l e t é s n a p o m r a . A f ö l d r a j z t c sak 
szakpárokban vehettük fel, így lett a biológia a 
másik hivatásom. 

M.K.: Mi volt a szülei foglalkozása? 
Édesanyám háztartásbeli volt, majd 

amikor felvettek az akkori Szegedi Tudo-
mányegyetemre Makóról beköltöztünk 
Szegedre, itt a Feltámadás utcai rendelőben 
volt orvosírnok. Édesapám a Pick szalámi 
gyárban volt bérelszámoló. A feleségem 
általános iskolában igazgató, két fiam van, az 
idősebbik ügyvéd, a kisebbik közgazdász, és 
van egy Virág nevet viselő gyönyörű kislány 
unokám. 

M.K.: Visszatekintve egy folyamatos 
életpálya van már Ön mögött. 

Nem volt annyira folyamatos. Csanád-
palotán voltam középiskolai tanár, majd 
Szegedre a KISZ bizottságba kerültem, ezt 
követően pedig az akkor már József Attila 
nevét viselő egyetemen lettem tanársegéd. Az 

egyetemi beosztásokban való továbblépésem 
innen fo lyamatos , kandidátus le t tem, 
akadémiai doktor, majd tanszékvezető, 
dékánhelyettes, a Természettudományi Kar 
dékánja, és ezt követően rektor. 

M.K.: Mennyire volt nehéz rektorként az 
SZTE-vé válás? 

Szerencsém volt, hogy megelőzően elég 
széles körű vezetői funkciókat töltöttem be 
tájékozódhattam a szegedi tudományos élet 
oktatói garnitúrájával kapcsolatban, mivel 6-7 
évig a Szegedi Akadémiai Bizottság titkára 
vo l t am, így meg i smer t em a szegedi 
tudományos élet valamennyi kiválóságát 
(JATE, SZOTE, Tanárképző Főiskola...), 
majd 6 évig voltam a JATE rektora így volt 
tapasztalatom. Működtettünk egy UNIVER-
SITAS szövetséget Szegeden, ez jó előzménye 
volt az integrációnak, laza formában már 
összeállt a 2000 utáni SZTE. A legnagyobb 
változást az jelentette, hogy az önálló 
intézmények karrá váltak. Az volt a koncepció 
lényege, hogy haszonnal kell működtetni a 
különböző filozófiájú, történelmi múltú, 
anyagi kondíciójú, felelősségű intézményeket, 
amelyek egy egységbe tömörültek. Egy orvos 
különböző felelőséggel rendelkezik, mint egy 
geográfus. Ha én rosszul tanítom meg a világ 
népesség földrajzát az más, mintha egy sebész 
professzor rosszul dönt meghal a beteg. Meg 
kellett érteni ezeket a különbségeket az 
integrációval nem befejeződött , hanem 
elkezdődött ez a folyamat, amelynek nagyon 
a laposan e lőkész í te t tnek kell lennie , 
egyébként intézményen belüli feszültségek 
alakulhatnak ki. Igazából az integráció veleje a 
tanszékek közötti együttműködés lehetősége a 
kutatás, szakindítás területén. Minél több 
egyetemet vonnak be ebbe a rendszerbe, annál 
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szabadabban élvezhetik a hallgatók ennek a 
fo lyama tnak a hasznát , szabadabban 
választhatnak kurzusokat. 

M.K.: Mondhatjuk, hogy a négy volt JA TE-
s kar gazdálkodása önállóbb lett? 

Felejtsük el ilyen értelemben, hogy létezett 
a JATE. A Magyar Felsőoktatás finanszírozási 
politikája az, hogy a hallgatót finanszírozza 
megadják, hogy egy mennyit ér egy TTK-s, 
egy jogász a normatíva szerint a 
karok jogosan követelik a 
részüket. 3 év alatt kipróbáltunk 
egy új rendszert, amiben a 
Rektori Hivatal és a Gazdasági 
Műszaki Igazgatóság, tehát a 
központi egységek szolgáltatók-
ként jelennek meg a karok 
számára és így megtudtuk 
mennyibe kerülnek a szolgálta-
t á sok . Ez sok v i t ába és 
türelembe került, de hasznos 
volt, mert egy jól működő 
rendszer lett az eredménye és a 
költségvetés elfogadása ma már csak néhány 
percet vesz el az Egyetemi Tanács ülésén, és 
kiderült, hogy bizonyos összegeket központi 
stratégiai célokra kell fordítani, bizonyos 
összegeket pedig a karok szintjén hasonló 
célokra. Az is világossá vált, hogy az egész 
Magyar Felsőoktatás alulfinanszírozott. 

A következő vezetésnek arra kell fordítani 
a figyelmét, hogy olyan pénzeket szerezzen, 
amelyek az egyetem stratégiai alapját növelik, 
amivel központilag gazdálkodhat. Az oktatási 
piacon nagyobb teret kell nyerni és a 
versenyszférát anyagilag be kell vonni az 
egyetemi életbe. 

M.K.: - Milyen volt az együttműködés Ön 
és a Hallgatói Önkormányzatok között? 

Nagyszerűen tudtam velük együtt-
működni. Azt a technikát folytattam, hogy 

velük havonta, lehetőleg minden Egyetemi 
Tanács ülés előtt megbeszéltük az ügyes bajos 
dolgainkat konkrét, tárgyszerű megbeszé-
léseketfolytatunk. 

M.K.: Mit gondol a Szegedi Egyetem 
lapról, mint kiadó? 

1963-tól 65-ig Ruszoly József professzor 
úrral részt vettünk a Szegedi Egyetem 
szerkesztésében. Meggyőződésem, hogy egy 

ilyen lapnak lennie kell; hogy ez 
milyen tartalommal, formával 
jelenjen meg az állandó vita 
tárgya. Dlusztus Imre (Szegedi 
Egyetem főszerkesztője) beszá-
molt a Dékáni Kollégiumnak 
erről, úgy gondoljuk, hogy amíg 
vannak a hallgatók érdeklődését 
kielégítő színvonalas lapok 
(Hökkentő, Magyar Közöny, 
Bölcső) akkor a Szegedi 
Egyetem kiszolgálhat olyan 
egyetemi érdeklődésre számot 
tartó igényt, amit ezek a lapok 

nem tudnak, például: hosszabb írásokban 
bemutatnak érdekes egyetemi embereket. 
Természetesen a tartalom téma szerinti 
arányain lehet finomítani. 

M.K.: Mi a kedvenc könyve? 
A betegségemből felépülőben voltam és 

Bácsi János tanár úr a Juhász Gyula 
Tanárképző Főiskola Gyakorló Általános 
Iskolájának az igazgatója megtanított ismét 
magyarul beszélni az iskolai olvasókönyvből, 
így ez a kedvencem. 

M.K.: Az interjú zárásaként mit üzen a 
hallgatóknak? 

Tanuljanak nyelveket! 

Kiss Endre 

Egy macskát mindenre megtaníthatsz, amit ő szeretne csinálni. 11111 
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Folytatás az előző számból... 
A munkahelyek száma a rendszerváltás utáni 

csökkenéshez képest növekvő tendenciát mutat. 
Dolgozhatnak az elítéltek a bútorgyárban, a 
szőnyegszövő részlegen, a nyomdában (az ABGY 
Kft. a Munka Törvénykövének megfelelően 
foglalkoztatja őket: díjazás, fizetett szabadság jár 
a foglalkoztatottaknak), és persze a költségvetési 
keretekben is munkálkodnak: a működtetés, a 
karbantartás, a felújítás mind a rabok feladata. 
Ennek keretében főzik az ételt szakember vezetése 
mellett a konyhán, és osztják szét személyre 
szabottan, ételhordóban történik. Körülbelül 500 
föt tudnak foglalkoztatni. Külső munkahelyeken 
is dolgozhatnak az emberek, ha megfelelőek a 
körülmények. 

Az emelet már sokkal érdekesebb, hiszen mint 
már emiitettem, itt találjuk az átmeneti csoportot, 
amely már egy fokozattal közelebb viszi az itt 
tartózkodókat a külvilághoz. Kevesebben laknak 
egy tágas lakrészben: 2, 4 vagy 6 fő. A közös 
használatú WC és zuhanyzó a folyosón található. 
Rendelkezésükre áll egy konditerem és egy 
teakonyha is, ahol szívesen főznek zacskós 
leveseket. Az egész körlet nyitottabb, szabadabb a 
rabok mozgása. Láttunk a falon olyan postaládát, 
amelybe a parancsnoknak szánt leveleket dobják. 
Hetente egyszer ürítik, és juttatják el a címzettnek. 
Irodákat itt is találunk. A nevelök egyik feladata -
többek közt -, hogy az ide érkező leveleket 
ellenőrizzék. Meg kell nézniük, hogy olyan 
személytől érkezett e a levél, akinek engedélyezett 
a kapcsolattartás, valamint megvizsgálják a levél 
tartalmát is, és még aznap a címzetthez kerül e 
küldemény, ha mindent rendben találnak vele. 
Csomagot is fogadhatnak, de például tojást nem 
kaphatnak a fertőzésveszély miatt. 1998-ban volt 
egy nagy szalmonella-fertőzés az intézményben. 
Ahhoz, hogy a Szegedi Fegyház és Börtön 
megfelelően működjön, igen jól szervezett 
munkára van szükség. Ezért az itt dolgozók 
strukturált szervezetben munkálkodnak. A 
következő szintek és osztályok működnek: 
biztonsági osztály, az ő feladatuk az előállítás, 

szállítás és a külső biztosítás; büntetés-
végrehajtási osztály, akiknek ez a munka a 
szakterületük; a nevelők feladata a szociális 
munka; pszichológusok, akik már a bekerüléskor 
megvizsgálják a rabokat, hogy megtudják, mire 
számíthatnak az illetőtől a hosszú idő alatt, amit 
együtt kénytelenek eltölteni; gazdasági osztály; 
egészségügyi osztály; informatikai osztály. 
Pszichológushoz egyébként kétféle módon jutnak 
bentlétük alatt az emberek: maguk kérnek 
kihallgatást, vagy a nevelő személyzet küldi 
kivizsgálásra. 

A Csillagba átmenve tudatában voltunk 
annak, hogy itt bizony nehéz fiúk vannak elzárva. 
Ide 14 év alatt nem is kerül senki. Most képzeld el, 
mit kell tenned ahhoz, hogy 14 évet kapjál. És itt 
egy épületnyi ilyen férfi van összezárva. Ha a 
csillag közepén megállsz, elég szép látvány fogad 
építészetileg, hiszen mindent belátsz. Ami egy 
ilyen helyen elég hasznos, mondhatni 
elengedhetetlen. Érdekesség, hogy ehhez a 
formához hasonlóakat találunk külföldön is. Van 
példa arra is, hogy a rabok szállítása, előállítása 
nem a börtönszemélyzet feladata, hanem például a 
rendőrségé. 

A fegyházfokozatos elítéltek csak ellenőrzés 
mellett mozoghatnak, ami elég minimális 
szabadságot jelent, mivel itt a rabok folyamatosan 
be vannak zárva, egy órányi sétájuk van, zuhany, 
illetve aki dolgozik, az szabadabb egy kicsit az 
átlagnál. Az elhelyezés a következő szisztéma 
szerint történik: a csillag legfelső emeletén kapnak 
helyet azok, akik tényleges életfogytot, illetve a 
legtöbb időt kapták "elgondolkodásra". Ahogy 
telik az idő, úgy "költöznek" egyre lejjebb a rabok. 
A büntetés-végrehajtás európai végrahajtási 
alapelvei a következők: normalitás, nyitottság, 
felelősség és önbecsülés. Ezeknek próbál a Csillag 
is megfelelni, és indítja különböző programjait az 
elítéltek számára. Lehetőségük van a tanulásra. 
Ennek keretében az általános iskolát befejezhetik, 
szakközépiskolai és középiskolai végzettséget 
szerezhetnek, illetve mint tudjuk arra is volt 
lehetőség, hogy főiskolai oklevelet szerezzen 3 
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r a b o s k o d ó . Itt t é rnék ki a Cs i l l agban lakó 
szak tá r sunkra , akit , mint a k ü l ö n b ö z ő p le tykákbó l 
m á r é r t e s ü l h e t t e t e k , l e t ö l t e n d ő s z a b a d s á g -
vesz tés re í téltek, de n e m vonul t be a bör tönbe , 
h a n e m folyta t ta az életét , és az e g y e t e m épüle téből 
szál l í tot ták el. Ő t ovább akart tanulni , és h o g y n e m 
enged ték m e g neki a ki járást az egye temre , azt én 
n e m a Cs i l l agnak r o v o m fel. A f i a t a l ember n e m 
vonul t be, és ez egy e lég rossz kezdés , lássuk be. 
Valamint azt se fe le j t sük el, h o g y a taní tását e lég 
n e h é z lenne mego ldan i . (Ez az u tóbbi n é h á n y 
m o n d a t m a g á n v é l e m é n y , de tény többek közöt t , 
h o g y egyet len fő ok ta tása iszo-
nya tos köl t séggel j á rna , és az 
általa f i ze t endő köl t ségtér í tés a 
töredékét s em fedezné , -a szerk. ) 

In fo rmat ika i okta tás t is fo ly-
ta tnak a bv. in téze tben. A f e g y h á z 
épü le t ének fe lső eme le t én van a 
r e m e k ü l fe lszerel t s zámí tógépes 
szoba , ahol m i n d a rabok, m i n d a 
bv-sek t o v á b b k é p z é s e fo ly ik e lég 
nagy sikerrel , h i szen O K J v izsgá t 
te t tek le, és a l a p f o k ú számí tógép -
üzeme l t e tő végze t t - sége t kaptak . 
Internet pe r sze nincs , mer t ne 
fe le j t sük el: E Z E G Y B Ö R T Ö N ! 
Sőt: f egyház ! 

M ű k ö d i k itt sz ín já t szó kör 
r e n d s z e r e s e n , van k o n d i t e r e m , 
spor tpá lyák , könyvtá r , zár t láncú 
te levízió . A z utóbbi ket tőt egy elítélt vezet i , 
rendezi , g o n d o z z a m e g f e l e l ő s zakmai veze tésse l . 
A z ő fe lada ta k iadni a k ö n y v e k e t a 2 4 0 0 0 köte tből 
a 300 rendszeres o lvasónak , va lamin t a h í rműso r 
szerkesz tése , és azon f i lmek fe lvéte le , m e l y e k a 
v i l l anyol tás u tán ke rü lnek sugárzás ra , ezért n e m 
nézhe t ik m e g a rabok . Ezeke t a rögzí te t t f i lmeke t 
h é t v é g é k e n vet í t ik le. Fon tos do log m é g , h o g y a 
va l l á sszabadság , min t a l k o t m á n y o s a lapelv n e m 
sérülhet , ezért a Cs i l l agba minden egyháza t 
b e e n g e d n e k , a m e l y pasz to rác iós m u n k á t óha j t 
v é g e z n i . í g y j e l e n l e g 9 e g y h á z k é p v i s e l ő i 
r endsze res lá togatók a bör tön le lkész koord iná -
c ió jáva l : római ka to l ikus , r e fo rmá tus , metodis ta , 
advent i s ta . Kr i sz tus Szerete te , J ehova Tanúi , a 

zs idó fe lekeze t , ő ske re sz t ény egyház , r o m á n 
or todox , és a lka lmankén t a Hit G y ü l e k e z e t é n e k 
tagjai is fe lkeres ik a rabokat . M i n d e n h ó n a p u to l só 
pén tekén e lhe lyez ik a fa lon a s tác iókat , és 
kö rmene t e t ta r tanak a kápo lnábó l indulva a 
k ö r f o l y o s ó n . N e m r é g i b e n p e d i g Kar i J o s e f 
R a u b e r érsek, a va t ikáni n a g y k ö v e t és pápai 
nunc ius búcsúzo t t a Cs i l l agban egy nagymiséve l , 
mive l ezentú l más ik o r szágban fo ly ta t ja m u n k á j á t , 
és az ő fő t evékenység i köre a bör tönpasz to rác ió , 
itt búcsúzo t t hívei től . 

Szóln i sze re tnék m é g a s z u i c í d u m o k r ó l . 
H a g y o m á n y o s fo rmá i , min t a 
" n y e l é s " é s " f a l c o l á s " m á r 
sokka l ke vésbé fo rdu lnak elő, 
min t ko rábban . Sőt, á l ta lában 
ö n g y i l k o s s á g i k í s é r l e t n e m 
j e l l e m z ő : 1-2 fordul e lő éven te , 
tavaly ebből egy vol t "s ikeres" . 
E g y é b k é n t n e m s z a b a d 
e l fe le j teni , hogy aki va lóban m e g 
akar halni , az bá rmive l ké pes 
m a g á b a n kárt tenni. 

A végé re egy fon tos gondo la to t 
hagy t am: a Szeged i F e g y h á z és 
B ö r t ö n m i n d e n t e v é k e n y s é g e 
m e l l e t t e l s ő s o r b a n b ü n t e t é s -
végreha j t á s i in tézmény , a m e l y -
nek e l sőd leges fe lada ta a társa-
d a l o m b ó l k i z á r t a k ő r z é s e . 
Sze r in tem nagyon fon tos e lgon-

do lkodn i azon, h o g y ezek az e m b e r e k e lköve t tek 
egy bünt , amelyér t azt a bünte tés t kap ták , h o g y a 
t á r sada lombó l egy időre k ivon ták őket . Ettől m é g 
ő k e m b e r e k , m e g é r d e m l i k a z e m b e r s é g e s 
b á n á s m ó d o t . És egysze r ú j ra a t á r sada lom részei 
lesznek. M i n d e n k i n e k j ó , ha ezt n e m fe le j t jük el, 
és ennek m e g f e l e l ő e n a lak í t juk "bent i" é le tüket . 

Köszönjük a segítséget Dr. Mocsai Zoltán 
sajtóreferensnek és Mészáros Márton 
alezredes úrnak. 

Molnár Edit 

J 
m m 

9 

mailto:magyarkozony@yahoo.com


Http://hok.juris.u-szegecl.hu 

^ B B i H ^ ^ r nKigyarkozony@yahoo.com 

Mi is az a STEP? 

STEP egy mozaikszó, jelentése: Student 
Trainee Exchange Programme vagyis hallgatói 
gyakornokcsere program. 

A lényege az, hogy ha bármelyik ELSA 
nemzeti vagy helyi csapat megállapodik egy céggel 
vagy szervezettel joghallgatók (esetleg 
végzett jogászok) foglalkoztatásáról, 
akkor az rögtön felkerül az internetre. 
Azért csere, mert természetesen ez 
kölcsönös, magyar cég is részt vehet a 
programban. 

A gyakorlatok időtartama 2-78 
hétig terjedhet. 

Mit kell tenni ahhoz, hogy részt 
vehessek egy szakmai gyakorlaton? 

Először is légy ELSA-tag! A tagság 
jelenleg féléves, szeptembertől egy évre 
szól. Ha még nem vagy tag, bárkinél 
jelentkezhetsz közülünk mindössze 
1500 forintos tagdíj befizetése 
ellenében. Cserébe regisztrálunk tagnak a 
nemzetközi ELSA Online 
rendszerébe. Innen a lehető-
ségek tárháza nyílik meg 
Számodra (külföldi tagokkal 
kapcsolatfelvétel, konferenciák, 
bulik, rendezvények stb.), 
többek között a STEP-hez 
jutásé is. 

Ezek után ki kell töltened 
egy virtuális önéletrajzot, 
amelyben nyilatkozol az isme-
reteidről (nyelvtudás, tanult 
tárgyak stb.). Fontos, hogy ezek az adatok 
megfeleljenek a valóságnak, mert külföldön gondot 
okozhat a túlértékelt tudás. Az én feladatom az 
esetleges félretájékoztatás elkerülése, minden 
esetben ellenőrzöm a beérkezett CV-ket, szükség 
esetén megfelelő okiratok bemutatását kérhetem. 

Ha ezen a procedúrán is túl vagy, nem kell mást 
tenned, mint várni, hogy megfelelsz-e valamely 
szakmai gyakorlatot meghirdető cég vagy szervezet 
feltételeinek. Ha igen, azonnal kapsz róla értesítést 
e-mailben. Amennyiben a kínált gyakorlat Neked is 
megfelel, akkor egy kattintással jelentkezhetsz is 

(azonban ennek önköltséges anyagi vonzata 3000 
forint, ezt a szegedi elnökségnek kell befizetni). 
Természetesen előfordulhat, hogy vannak mások is, 
akiknek kapóra jön az ajánlat, ebben az esetben 
válogatás van, de ha megfelelsz, pozitív emailt 

kapsz 
Ha megvan a hőn áhított gyakorlat, 
akkor már kezdhetsz is készülni! Az 
ELSA Szeged maximálisan támogatni 
fog majd akár szállás, akár külkép-
viseletünkkel való kapcsolatfelvétel 
tekintetében, egyebekben pedig 
bármiben segítünk, amiben csak 
tudunk. Mivel azonban ezek elég 
komoly állásajánlatok, sokszor nem 
kisebb cégekről lévén szó, mint például 
a Baker & McKenzie, egy jelképes, 
15000 forint összegű letétet kérünk a 
jelentkezőtől, amit ha rendben hazatér, 
természetesen vissza is kap. Fontosnak 

tartom elmondani, hogy a letét és a jelentkezési díj 
az ELSA presztízsét meg-
tartandó eszközök, ame-
lyeknek célja a visszaélések 
elkerülésére, de semmiképpen 
sem a bevételszerzés annál is 
inkább, hogy ezt továbbítjuk a 
nemzetközi szintű ELSA-nak. 
Mindezek azért vannak, hogy 
minél több cég gondolja úgy, 
hogy megtérülő befektetés az 
ELSA Online-on gyakorlatot, 
állást közvetíteni. 

Egyébként, ha már az anyagiakról van szó, a 
külföldi gyakorlatokra a kiutazás és a szállás, 
megélhetés ugyan önköltséges, de a gyakorlatokért 
túlnyomó többségben fizetés jár! Ezt is figyelembe 
véve, talán elfogadható a közvetítésért kért dij 
valamint a letét szerepe. 

A STEP tehát nem csekély lehetőség, 
ugyanakkor felelősség és komoly munka is egyben! 
Bele kell vágni! 

Bognár Csilla 
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Pénznyelő 
Mennyi kell a külföldi munkához? 

Biztosan sokan vannak közületek, akik a 
fárasztó vizsgaidőszak után sem pihennek a 
szünetben, hanem a következő tanév kiadásaira 
gondolva nyári munkát vállalnak. Magyarországon 
igen szűkösek a lehetőségek egy diák számára, de 
szerencsére mostmár külföldön is lehet dolgozni. 
Összekötve a kellemest a hasznossal az ország 
nyelvét is meg lehet tanulni, miközben 
összeszedjük a következő félévi tandíjra valót. Ha 
ilyen egyszerű az egész, akkor miért nem választják 
többen ezt az utat? 

Valójában elég sok minden van a háttérben, 
amiről a lelkes, dolgozni vágyó diák még nem tud, 
amikor felkeresi a közvetítő ügynökséget. Kedvelt 
úticél az Egyesült Államok, ezért ezen 
keresztül mutatjuk be, hogy milyen 
nehézségekkel szembenézni. 

Ha végleg elszántuk magun-
kat a több hónapos távollétre, 
akkor az első feladat, hogy 
nyúljunk jó mélyen a zsebünkbe 
(vagy szüleink pénztárcájába), 
hiszen ahhoz, hogy kijussunk és 
pénzt keressünk, elég tetemes 
összeget kell befektetni, ami remélhetőleg a 
vállalkozás végére busásan megtérül. Ezután 
keressünk egy olyan szervezetet, amely 
kimondottan diákok közvetítésével foglalkozik, 
mert ha egy ilyen cég áll a hátunk mögött, az 
megvédhet a kukacoskodó amerikai vámosoktól. 
Ha regisztráltattuk magunkat egy szervezetnél, 
onnantól kezdve ők mondják el, hogy mik a 
teendőink. 

Ám ez sem ilyen egyszerű, mert a közvetitő 
iroda megválasztásánál is résen kell lenni, 
némelyikük igazi „fejvadász". A legkedvezőbb 
feltételeket kínálva magukhoz csalogatják az 
érdeklődőket, akikkel először csak a regisztrációs 
díjat fizettetik meg, ami 5000-10000 Ft.-ig is 
terjedhet, s néha egy köszönő e-mailen kívül 
semmit sem kapunk érte. Aki ezek után 
meggondolja magát és úgy dönt, hogy mégsem 
utazik, az nem csak az álmainak, de a pénzének is 
búcsút mondhat. 

Ha a jelentkező még mindig versenyben 
maradt, akkor jeleznie kell, hogy igényli-e az iroda 
munkakereső közreműködését. Mindenképp 
jobban jár, ha saját erejéből próbál állást találni az 
U.S.A.-ban, mert a közvetítőkön keresztül 
felajánlott munkákat mind alulfizetik. A részvéreli 
díjat azonban mindenképp ki kell pengetni 
függetlenül attól, hogy honnan van a munka. Ennek 
az összege csekély 130.000- 150.000 Ft. Ez az ár 
csak az érvényes munkavállalói engedélyt és a 
biztosítást tartalmazza, de nincs benne sem az 
útiköltség, sem a vízummal kapcsolatos kiadások, 
bár egyes cégek ezt is elintézik, ha külön fizetünk 
érte. Sajnos vannak olyan irodák, ahol a pénz 

befizetése után már teljesen máshogy 
1 bánnak a je lentkezőkkel . A 

szervezők nem figyelnek oda a 
papírokra, s nem tartják be az 
amúgy is feszes határidőket, 

ami nagyon fontos lenne, mert 
ha egy-két hetet csúsznak a 

papírokkal, akkor a vízum is 
később érkezik meg, s tolódik a 

munkába állás ideje. Ha ez megtörténne, 
akkor sem érdemes már visszalépni, mert a 

részvételi díjnak csak csekély töredékét fizetik 
vissza, arról nem beszélve, hogy mi lesz azzal aki 
már előre megvette a repülőjegyet is. Az utazás 
költsége 100.000-150.000 Ft + reptéri illeték. 

Ezzel még korántsem ért véget a kiadások sora, 
mert a munkába állás első heteiben a fizetés nem 
fedezi a kinti tartózkodás költségeit (szállás + 
ellátás), így nem árt, ha viszünk magunkkal egy kis 
költőpénzt, kb. 100.000- 120.000 Ft.-nak megfelelő 
dollárt. 

Most azt illene mondanom vigasztalásul, hogy 
minden kezdet nehéz! Az biztos, hogy ha nem is 
térül meg busásan az anyagi befektetés, a nyelvet 
kiválóan meg lehet tanulni. 

Ez az érv pedig amellett szól, hogy érdemes 
belevágni! 

Baba 

Az ismétlés az unalom apja. 
J 
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Morgilla 
A többi kollégiumhoz hasonlóan a Móra 

Ferenc Kollégiumnak is van saját nagyszabású 
őrülete. Sokan találgatják a név eredetét, legtöbben 
a Móra+gorilla szóösszetételre esküsznek. A 
rendezvény lényege, hogy a tavasz közeledtével, a 
jó időt megünnepelendő, rászabadítják a 
Mórásokat Szeged szép városára, és a koleszosok 
teszik is a dolgukat. Az egész azzal kezdődik, hogy 
egy bátor ember úgy dönt, ebben az évben ő lesz a 
Morgilla, és erről bizony le nem beszéli őt senki. 
Ezért kapja magát, és csapatot szervez, mert ugye a 
jó vezér arról ismeretes, hogy ő ugyan alig 
dolgozik, de olyan remek embereket válogat maga 
köré, akik a hegyet is elhordják, de hamar! Ez a 
csapat elnevezi magát, mint civilizált embernek 
szokása. A vezér nevét persze beleteszik a 
csapatéba, hiszen azért mégis érette adják 
torkukat, májukat, egyéb nemes 
szerveiket, fölös energiájukat. Mivel 
áprilisban már jó idő van, ezért az első 
feladat falak között végrehajtandó. 
Csütörtök este a csapatok bevo-
nulnak. Atilla például a második 
Hunfoglalással tarolt, míg Gyapjas 
Isten térített, az Árész és a Perverz 
Gyíkok metál együttes koncertet 
adott, végül Mariska és a Farkasok EU 
konformmá tették a Piroska és a farkas c. 
mindannyiunk által jól ismert magyar gyöngy-
szemet. Ekkor már mindenki az előfeladatok 
megoldásán dolgozott lázasan, ami idén egy 
videofilm készítése volt. Le is vetítettük hamarost, 
hogy láthassuk a többiek NEM jobbak nálunk. És 
eljőve a második nap. Péntek. Délután 
sportvetélkedő, amit nem kell túl komolyan venni, 
hiszen a sörváltó például kellemes is lehet, ha a 
versenyző szeret nagyon gyorsan inni. De az örök 
kedvenc, a lányfoci sem maradt el. Ja, a 
legizgalmasabb dologról még nem szóltam. A 
mentő idén visszajáró lélek volt kedves 
otthonunkba, hiszen van, ki kezét törte foci 
közben, egy másik labdazsonglőr (ez is fiú!!!) 
elszakajtotta bizony mindkét szalagját. Na jó, az 
egyik lány is megsérült, hozzá csak másnap hívtuk 

ki a jóképű egészségügyi dolgozókat, aminek 
bizony örült is nagyon a leány, s hagyta magát a 
fehér autón elvinni. A kemény sport után jött a 
zene. Az Ez Gáz együttes egy-egy dalát kellett a 
zenekaroknak prezentálniuk. Háááááát... Ügyesek 
voltak, elismerem! És végre szombat. Kise-
reglettek volna városi vetélkedni az emberek már 
kora hajnalban, ha 1. felébredtek volna, 2. nem 
kellett volna előbb palacsintát sütni, minél többet. 
(A zöldséges isteni volt.) Persze a csapatok meg is 
ették, amit alkottak. És aztán egyszer csak elindult 
az első csapat. Voltak feladatok a városban 
szerteszét. Nekem a legjobban a Fotex Veszprém-

Pick Szeged örökrangadó labda és minden 
egyéb eszköz nélküli eljátszása tetszett. 

Persze emberanyag az volt bőven, ordított 
is a szurkolótábor rendesen! A Móra 
Múzeum előtt WC-papírral mumi-
fikáltunk két csapattagot, akik 
ennek örömére belőlünk építettek 
maguknak piramist örök lakhe-
lyül. Visszatérvén még volt egy 
kör sör-verseny, és indult az esti 
nagyvetélkedő, ahol megmére-
ttettük magunkat bizony minden-
féle versenyszámban. Kedvenc II.: 
szinkronizálás: vetítenek nekünk 

egy filmrészletet meglepetésszerűen, hiszen nem 
tudod előre mely filmnek mely részét fogod 
átalakítani szavaiddal. Izgalmas akciók tudnak 
szövődni, ha ügyesek a csapattagok, akiket, mint 
már korábban említettem, a vezér toboroz és tart 
össze. A folyamatos pontgyüjtés eredményeként 
végül győztest ünnepelhettünk hajnalig. Volt neki 
koronája meg minden. Valaki még másnap is 
ünnepelt. Engem egyébként az gondolkodtatott el, 
hogy az alkohol, mint tudjuk, álmosít. És van, aki 
48 órán keresztül fogyasztotta a nemes nedűt, és 
nem álmában! Összegzésképpen: nem mi 
nyertünk! Pedig a mi csapatunk, csapat volt a 
jövőből/Java-ból! 

Molnár Edit 
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2003. áprilisában két Kar is arra az 
elhatározásra jutott, hogy újság nélkül nem élet a 
diákélet. A SZÉF-esek (Szegedi Élelmiszeripari 
Főiskolai Kar) először próbaszámot adtak ki 
Élesztő címmel. Természetesen minden új lap úgy 
készül, hogy több újságot is tanulmányoznak, és 
alkalmazzák a nekik tetsző megoldásokat, ez náluk 
sem volt másként. Mindig sokat lehet tanulni 
mások hibáiból! 

Az Élesztő A5-ös méretű, mint a 
Közöny, és színes a borítója. A fedőlap 
tervezése terén még sokat kell tanulni-
uk, s persze az sem ártana, ha egyedi 
külsőt kölcsönöznének a lapnak. Az 
Élesztő címet szinte csak odavetették 
az oldalra, nem tűnik fel első 
ránézésre, hogy így hívják az újságot. 
Sok, szép, színes képet láthatunk a 
néhány hete rendezett disznóvágásról, 
és az azt követő buliról. A előszóban 
kecsegtető terveket sorolnak fel, 
például, hogy havi rendszerességüvé 
teszik a lapot, amihez várják az 
olvasók segítségét. Mi is már próbálkoztunk ezzel, 
ám a közönyös diákság körében ez egyre 
reménytelenebb, mégis sok szerencsét kívánunk 
hozzá. Az újságon látszik, hogy 
nehezen készült el, két hónap anyagát 
tartalmazza, de még így is alig sikerült 
kitölteniük az oldalakat. Ezt erősíti az 
is, hogy a körkérdésben a hat 
megkérdezettből három jogász (Mi a 
véleményed a SZÉF-ről?). Az 
újságban találhatunk Internetről 
letöltött képregényt is, angol nyelven. 
Talán ezt azért még sem kellene, miért 
nem kerestek egy rajzost? 

Az Élesztő, ahhoz képest, hogy 
első szám, jól tördelt (első ránézésre 
CorelDraw-t használnak... és a : 

vonalzóm szerint is), de hiányzik az 
egyediség, a kreativitás, nincs sava-borsa, és nem 
érezhető benne a fiatalság dinamizmusa, ráadásul 
hiányzik a kultúra is. 

A Gyógyszerész Kar lapja is áprilisban 

született meg, és a keresztségben a SPIRITUS 
nevet kapta, melyhez borítón megjelenő, 
gyógyszerész szakmát jelképező, serleget átölelő 
kígyó kifejezetten illik. A ferdén elhelyezett kígyó 
és a cím egyedi külsőt ad a lapnak, de nem tudom 
miért tettek a címoldalra egy jellegtelen, életlen 
képet, ugyanígy érthetetlen az SZTE címer 
megjelenítése is az első oldalon. 

A lap szerkesztői nem szenvednek 
szerénységben, kereken két A4-es 
oldal t szente l tek maguknak. 
(Megjegyzem néha jó, hogy nem 
ismeritek arcról a közönyösöket, így a 
magánéletünk remélhetőleg sértetlen 
maradhat. Reklámnak pedig elég az 
imp-resszum!). Az újság gyakran 
használ 1 l-es betűket, nem spórol a 
papírral, így könnyen olvasható, és 
nem kell sok cikk. A HÖK 
bemutatására 1 oldalt szántak, míg a 
dékánjukra 4 oldalt, ami aránytalan, 
de a többi cikk is bő lére eresztett. 
H a s z n o s l e n n e , ha e l ő b b 

kipuhatolnák, hogy mi érde-kelheti a hallgatókat, 
melyek azok az információk, amelyek hasznosak 
lehetnek számukra. Feltehetőleg a SPIRITUS-t is 

Corcl-el tördelték, de a cikkeket be 
lehetett volna 20 helyett 16-ba is 
szerkeszteni, tömörebb stí-lusban akár 
14-be is. A gyógy-szerészek 
szerencsére nem felejtették el, hogy 
egy újságnak kulturális témájú 
írásokat is kell tartalmaznia, és ezt 
sikerül „könnyed"-én megol-daniuk. 
Az lap külső megjelenése ötletes és az 
írások is azt mutatják, hogy a jövőben 
jó irányba fognak haladni, náluk már 
érezhető valamicske törekvés. Egy 
első számtól már elvárható a jó 
tartalom, ami sajnos náluk még 
hiányzik, lehet, hogy érlelni kellett 

volna még pár hétig a gondolatokat. 
További sikeres munkát kívánok mind a két 

újságnak. Legalább gazdagodott egyetemünk 
kulturális palettája! 
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Főiskolásból lett tanársegéd 

niagyarkozony@yahoo.cüm 

Talán az egyik legfiatalabb tanársegéd a 
Karon Fülöp Viktória, aki a Munkajogi és 
Szociális Jogi Tanszék munkatársa. Pályája 
különleges abból a szempontból, hogy 
főiskolásként lett tanársegéd. Egy kedves 
emlékem fűződik hozzá, ugyanis őt a 200l-es 
gólyatáborban ismertem meg, őt is meghívták, 
így együtt mesélhettünk a gólyáknak arról, 
hogy mi is az a TB, és MK hősiesen küzdve a 
szúnyoginvázióval. 

M.K.: Hogy lett belőled tanársegéd? 
F.V.: 2001-ben szakmai gyakorlaton 

voltam a MOL-nál, és közben 
megkeres tek, hogy van egy 
megüresedett státusz a tanszéken. 
Pályázatot nyújtottam be, és több 
megha l lga to t t közül engem 
választottak. 

M.K.: De ennek, ugye volt 
valamilyen előzménye, felfigyeltek 
rád valami kapcsán ? 

F.V.: Nem igazán legalábbis 
én nem tudok róla -, de talán az 
hozzájárulhatott, hogy Czúcz Ottó 
professzor úrnál írtam a szakdol-
gozatomat. A témám az USA 
nyugdíjrendszere volt, amit kizárólag angol 
nyelvű anyagok alapján tudtam feldolgozni. 

M.K.: Milyen más idegen nyelvet használsz 
a munkád során, és hogy állsz a számító-
géppel? 

F.V.: Az angolon kívül még beszélek 
németül és bár sokkal szerényebben - franciául 
is, valamint nem ijedek meg a számítógépektől 
sem. 

M.K.: Úgy tudom, hogy a munkád mellett 
tanulsz is. 

F. V.: Igen, most III. éves vagyok a levelezős 
jogász szakon, és tavaly fejeztem be a német 
gazdasági jogi képzést. Szerencsém volt, mert 
a társadalombiztosítás utolsó évében elkezd-

hettem a jogot párhuzamosan, így nyertem 1 
évet. 

M.K.: Nem okoz problémát, hogy ugyanott 
tanulsz, ahol dolgozol? 

F.V.: Nem, szerencsére eddig még nem volt 
gondom ebből kifolyólag, a legtöbb oktató nem 
tudja, hogy én itt dolgozom. 

M.K.: Milyen tárgyakat oktatsz, vizs-
gáztatsz-e, és mivelfoglalkozol mellette? 

F.V.: Három jogászcsoportnak, és az MK-
soknak tartok szociális jogi szemináriumot, és 
szociális igazgatást tanítok a TB-seknek. 

Vizsgáztatni egyedül nem vizsgáz-
tatok, de az íratásakor sokszor 
felügyelek, és persze a dolgozatok 
kijavítása is kollektív teherként 
hárul a tanszékre, amiben nekem is 
ki kell vennem a részem. E mellett 
kutatásokat végzek, és persze 
szeretnék minél többet publikálni. 
A Phd-s Actában már jelent meg 
közös p u b l i k á c i ó n k Szondi 
Ildikóval, és Kovács Péterrel, ami 
a lakáscélú állami támogatásokkal 
foglalkozott. A kutatásaim ezen-
kívül e lsősorban a nyugdí j -

rendszerekre, ezek összehasonlítására, a 
bilateriális szerződésekre irányulnak, és mint 
aktuális témával az uniós szabályozással is 
foglalkozom. Ezekben nagy segítségemre van 
elsősorban a tanszéki könyvtár, de a kari és 
egyetemi könyvtárban és persze az Interneten 
is találok forrásokat. Bár hozzá kell tennem, 
hogy még elég kevés tapasztalattal rendel-
kezem, és még nagyon az elején tartok a 
kutatási munkámnak is. 

M.K.: Milyen a viszonyod a hallgatókkal, 
és hogy jössz ki a munkatársakkal, volt 
tanáraiddal? 

F.V.: Szerintem, nagyon jó a viszonyom a 
hallgatókkal, de erről őket is meg kellene 
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kérdezni. Nem vagyok szigorú, nincs terror az 
óráimon, de azért megpróbálom rávenni őket a 
rendszeres munkára. A tanszéken nagyon jó a 
légkör, remek főnökeim vannak, akiknek 
mindig van fél perc idejük, ha valamilyen 
probléma megoldásra vár. A többi kolle-
gámmal is nagyon jó a kapcsolatom, és bár 
sokszor egy felbolydult méhkaptárra hasonlít 
a szobánk, azért ennek is megvan a maga 
varázsa. 

M.K.: Honnan kerültél Szegedre? Van-e 
családod, ha nincs mik a terveid? 

F.V.: Hódmezővásárhelyi vagyok ereden-
dőleg. Szegedre a gimnázium alatt kerültem, 
akkor még bejáróként, majd a főiskola alatt 
költöztem albérletbe sok hallgatótársamhoz 
hasonlóan. Jelenleg már a saját lakásomban 
lakom. A jövőmet az egyetem berkein belül 
képzelem el, de nem titkoltan szeretnék egy 

kis időt külföldön Svájc, Németország, 
Anglia-is tölteni. 

Családom természetesen van, sajnos ritkán 
jutok oda, hogy hazautazzak Vásárhelyre. A 
saját család alakítását pedig jelenleg még nem 
tervezem, talán pár év múlva. 
Kedvencei: 
- Filmje: Schindler listája 
- Könyve: Umberto Eco: A rózsa neve 
-Etele: tonhalsaláta 
- Sport: tenisz, úszás 

Megtudtam tőle, hogy korábban aktívan 
sportolt: teniszezett és úszott is, de számos 
más sportot is gyakorolt. 

M.K.: Mit üzensz a hallgatóknak? 
F.V.: Nagy kalappal mindenkinek a 

vizsgákra! 
Moki 

Egy kis Igazságügyi orvostan mindenkinek 
Dr. Szabó Árpáddal, az SZTE Igazságügyi 

Orvostani Intézet tanársegédjével beszélgettem 
tevékenységükről. A beszélgetéshez később 
csatlakozott Dr. Tóth Anita Réka gyakornok, az 
Intézet legfiatalabb tagja. 

M.K.: Mióta beszélhetünk Magyarországon 
igazságügyi orvosszakértői tevékenységről? 

Árpád: Igazán II. Ferdinánd óta, amikor 1656-
ban a Praxis Criminalisban kötelezővé tették az 
orvosi kérdések „megesketett orvosok, sebészek, 
fürdészek és bábák" általi felderítését. Az orvosok 
szakértelmére azonban korábban is szükség volt jogi 
ügyekben, hiszen pl. Moys nádor „Comes 
Soproniensis et Judex Cumanorum" 1270-ben 
elrendelte, hogy a vétkes az okozott sebek hossza 
alapján hüvelykenként 60 dénárt fizessen a 
sértettnek. Ebben az időben III. László arról is 
rendelkezett, mely sebzések tekinthetők halálosnak. 
Ezen XIII. században a budaiakra vonatkozó 
szabályok szerint a sebzés igazolásához két tanú 

kellett, de a helyi jog a szüzek megbecstelenítésével, 
az asszonyokon való erőszaktétellel, a meg-
betegedett vádlottakkal, a tanúképességgel és az 
őrültek elítélésével kapcsolatban is állapított meg 
szabályokat. Jelentős „szakértői tevékenységet" 
végeztek a bábák is. Például 1592-ben a Borsod 
megyei törvényszék a nő házasságtörésért járó 
halálbüntetés végrehajtását elhalasztotta a 
házasságtörésből származó gyermek megszületése 
utánra. (Később Anita elmondta, hogy az ő kedvenc 
történeti része a korabeli egyházi házasság alóli 
feloldozással kapcsolatos. Ezt ugyanis a férfi 
impotenciájától függött, amit 5 falusi „vénasszony" 
állapított meg, miközben gyertyát tartottak.) 

Magyarországon egy 1793. évi rendelettel 
vezették be az igazságügyi orvostant a Nagy-
szombati Egyetemen. így a következő tanévtől 
oktatták a Medicina Forensis-t és a Politia Medica-t. 
A közegészségtan, az orvosi rendészet ill. a 
törvényszéki orvostan 1876-ban vált külön. Az I. 

Mindenki tudatiam, csak más-más témában. 
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világháború végéig Debrecenben, Kolozsváron is 
működött önálló törvényszéki orvostani tanszék. A 
Trianon után Szegedre kerülő egyetenek is önálló 
tanszéke volt, egészen 1934-ig, amikor Szegeden és 
Debrecenben más tanszékkel vonták össze. 1954-
ben hozták létre a ma is működő, hármas tagozatú 
szakértői szervezetet. 

Jelenleg igazságügyi orvosszakértői tevékeny-
séget az Igazságügyi Minisztérium Szakértői 
Intézeteiben dolgozó orvosszakértők, a megyei 
rendőrkapitányságok rendőrorvos orvosszakértői, 
és az egyetemek igazságügyi orvostani intézeteinek 
orvosszakértői végeznek. Illetékességüket, 
tevékenységüket jogszabályon (ÍM rendelet) kívül a 
szokásjog is nagyban befolyásolja. Évek óta tartó 
vajúdás után talán idén várható a szakértői törvény 
megszületése. Igazságügyi orvosszakértői 
véleményt csak az erre feljogosított, 
a szakértői névjegyzékbe fölvett, 
szakvizsgával rendelkező orvos-
szakértő ill. az e célra alapított intéz-
mény adhat. Szükség esetén, eseti 
jelleggel más orvost is felkérhetnek 
szakértői vélemény adásra. 

M.K.: A boncolásokra hogy 
kerül sor, és hogyan zajlanak? 

Árpád: Rendkívüli halál esetén 
hatósági boncolást rendel el a 
rendőrség. A rendkívüli halál jogi fogalom, ide 
tartoznak a biztosan nem természetes halálesetek, 
pl. emberölés, közlekedési baleset, öngyilkosság, 
vagy azok az esetek, ahol nem egyértelmű a halál 
természetes volta, pl. amikor valaki fiatalon, jó 
egészségi állapotban váratlanul meghal. 

A holttesteket általában hűtőkamrában tárolják 
a boncolásig. Ritkán, pl. „forró nyomos" 
nyomozásban a helyszínről egyenesen a 
boncasztalra kerülhet az áldozat. 
Rendkívüli halál esetén kötelező a holttestet 
fölboncolni, bár ritka esetben jogilag némiképp 
vitathatóan- eltekint tőle a hatóság, ha boncolás 
nélkül is egyértelműen megállapítható a halál oka, 
és kegyeleti, vallási okból kérik a hozzátartozók a 
boncolás mellőzését. 

Szakmailag valóban van lehetőség arra adott 
esetben, hogy a kórelözményi adatok, a holttest 
külvizsgálata, valamint speciális műszeres vizsgálat 
(pl. CT, MR1) révén biztonsággal meg lehessen 

állapítani a halálokot anélkül, hogy a boncolásra, 
pontosabban annak belvizsgálati szakaszára, tehát a 
holttest megnyitására sor kerülne. Kicsit talán 
futurisztikusan hangzik, de a jelenlegi orvos-
technikai fejlődés mellett valószínű, hogy 1-2 
évtized múlva a holttest valamennyi képalkotó 
vizsgálattal nyerhető felszíni és belső információja 
egy fájlba tömöríthető lesz, amiből bármikor 
„elővarázsolható" a 3 dimenziós „digitális holttest", 
és újra lehet „boncolni" a számítógép-monitoron, 
tisztázandó az esetleges vitatott kérdéseket. Ezt a 
„virtuális boncolás"-nak nevezett módszert jobban 
felszerelt svájci, német ill. USA-beli intézetekben 
már ma is alkalmazzák bizonyos esetekben. 

M.K.: Használtok-e speciális berendezéseket a 
boncolás során? 

Árpád: Sajnos a tanszék anyagi lehetőségei és a 
szakértői tevékenység jelenlegi 
hazai finanszírozása nem teszi 
lehetővé, hogy a szokásos bonc-
termi felszerelésen túl rend-
szeresen alkalmazzunk speciális 
eszközöket. így pl. nem áll 
rendelkezésünkre a boncteremben 
RTG készülék sem. Szükség esetén 
némi utánajárássa l - ugyan 
lehetőség van arra, hogy akár a 
holttest CT vizsgálatát is elvé-

gezzük, ám az ennek akár több százezer forintra 
rúgó költségét nem fedezi a hivatalos díjszabás 
néhány ezer forintos tétele. 

M. K.: Volt már több hónapos esetetek? 
Árpád: Természetesen erősen oszló állapotban 

lévő holttestek is megfordulnak bonctermünkben. 
Erre leginkább a forró nyári hónapokban kerül sor, a 
Tisza és a szemfüles fürdőzők jóvoltából. Legutóbb 
a balástyai sorozatgyilkosság kapcsán is talál-
kozhattunk több hónapja földbe temetett emberi 
maradványokkal. Szabad ég alatt a lágyrészek 1-2 
év alatt lebomlanak, de sok minden függ a 
körülményektől, pl. az arra járó állatoktól is. A 
csontok azonban évszázadokig vizsgálhatók 
maradnak, és a halál okáról is tanúskodhatnak. 

Megjegyzem, a boncolás szakértői tevékeny-
ségünknek csak mintegy egytizedét teszi ki. 
Többnyire élő személyeket vizsgálunk, részben 
polgári, részben büntető ügyekben, legtöbbször 
hatósági, adott esetben magánfölkérésre. A 
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legjellemzőbb vizsgálatok: egészségi állapot 
véleményezése kártérítési perben, vitatott orvosi 
tevékenység szakszerűségének megállapítása (ún. 
„mühibaperek"), munkaképesség-csökkenés 
mértékének meghatározása, apaság megállapítása, 
elmeállapot véleményezése, sérülések „súlyos-
ságának", gyógytartamának tisztázása, személy-
azonosítás. 

M.K.: Orvosperek esetén nem merül fel 
elfogultság? Évfolyamtársaitok, ismerőseitekkel 
szemben kell vizsgálatot folytatnotok. 

Árpád: Ha nálunk a klinikán történik ilyen eset, 
akkor azt egy másik egyetem intézete, egyete-
münkkel munkajogi kapcsolatban nem álló 
orvosszakértő vizsgálja ki. így is sokakban fölmerül 
a kérdés, mennyire tekinthető elfogulatlannak egy 
orvos, amikor egy másik orvos tevékenységét 
véleményezi. A szakértő esetleges 
elfogultságát köteles bejelenteni, 
ezen eseteket jogszabály írja elő, és 
az eljáró hatóság is vizsgálja. 
Megjegyzem, jogász ügyében is 
csak bíró hozhat ítéletet... Orvosi 
szakkérdésben nyilvánvalóan nem 
adhat véleményt hozzá nem értő, 
mint ahogy a jogi kérdések 
tisztázásához, elbírálásához is 
megfelelő végzettség kell. 

M.K.: A kábítószerrel visszaélők függőségét is ti 
vizsgáljátok? 

Árpád: Igen, mi véleményezzük, hogy fűggő-e 
a gyanúsított. A hatályos Btk. szerint ugyanis a 
kábítószer fogyasztása is bűncselekmény, ám 
függőség esetén mások a büntetőjogi következ-
mények. Megállapítjuk, hogy indokolt-e a függőség 
miatti gyógykezelés, ha igen, vállalhatja, hogy 
önként gyógykezelteti magát, és elkerülheti a 
büntetést. 

M.K.: Mi van. ha valaki ezt visszautasítja? 
Anita: Még nem tudok olyanról, aki ezt a 

lehetőséget elszalasztotta volna, az már más kérdés, 
hogy végig tudja-e csinálni. 

Árpád: 2003. nyarán várhatóan módosul ezzel 
kapcsolatban a Btk. Célszerű tehát megfelelő 
forrásból tájékozódni az aktuális jogi helyzetről. 
Orvosként azonban meg kell jegyezzem, semmilyen 
drogról nem lehet azt állítani, hogy nem ártalmas az 
egészségre, és biztosan nem fog valamilyen 

igazsagugyi 
függőséghez vezetni a használata. 

M.K.: Hogy lesz valakiből 
orvosszakértő? 

Árpád: 6 éves az általános orvosi képzés, az 
ötödéven két félévben folyik az igazságügyi 
orvostan oktatása. Itt lehet kedvet kapni hozzá, itt 
írtam a szakdolgozatomat is. Végül a szívemhez 
legközelebb álló traumatológia, elmegyógyászat 
mag az igazságügyi orvostan közül ezt válasz-
tottam. Aztán jött a szakvizsga. És hogy az 
összefüggéseket jobban lássam, elvégeztem a jogi 
egyetemet is. 

Anita: Én is hasonlóképpen jöttem ide, itt írtam 
a szakdolgozatomat, és megtetszett a téma. Az 
orvosi után 5 évig vagyunk itt gyakornokok, mire 
igazságügyi orvosszakértők leszünk. Én már 
rezidensi képzésben veszek részt, vagyis gya-

korlatot szerzek a kapcsolódó 
szakmákból is: belgyógyászat, 
sebészet, traumatológia, pszichi-
átria, toxikológia... 
M.K.: Miért szeretitek ezt jobban a 
többi szakterületnél? 
Árpád: Időben, térben kevésbé 
kötött, és nincs két egyforma ügy. 
Anita: Sok szakterületet felölel, 
nem olyan egyhangú. Ideális 
nőknek nincs ügyelet, és fontos, 

hogy itt nincs hálapénz. 
A beszélgetés végén meginvitáltak egy néhány 

száz éves csontváz vizsgálatára. A boncterembe 
köpenyben és nejlon talpalávalóban léphettünk be, 
ahol két elnagyolt lefolyóval ellátott fehér 
márványasztal volt bádogtálcával. A tálcán 
egyszerű eszközök: fürész, ollók, mint a nagypapa 
szerszámoskamrája. A vizsgálati jegyzökönyvet 
diktafonra mondták, méghozzá gépelésre kész 
formában. A koponya dudoraiból megállapították, 
hogy férfi volt a páciens, és a felkarcsontból 
megsaccolták, hogy 150-160 cm magas. A csontok 
között találtak állati eredetű csontot is, még az is 
felvetődött, hogy talán lovas baleset áldozata a 
csontok tulajdonosa. 

Érdekes téma, ha tehetitek, menjetek el a karon 
szervezett boncolási látogatásokra, persze ha 
bírjátok gyomorral. 

Kiss Endre 

Ésszel él az ember - mondta a kannibál. 
J 
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Intern(y)et 
AAérlegen a (cyber)valóság 

Napjainkban egyre többet hallani a tudásalapú 
információs társadalomról. Ez lenne az, ami 
megfelel az új idők kihívásának és az EU-s csat-
lakozásnak oktatásügyi szempontból. A tudás és az 
információ összetartozik: ugyanolyan nehéz 
elképzelni e két dolgot egymás nélkül, mint az autót 
motor nélkül. Eddig azonban azt hittük, hogy 
legalább az egyik rész, nevezetesen a tudás megvan: 
a magyar gyerekek a legszuperebbek, és a világ 
okoskáinak elitjét alkotják. A "pénz nélküli" 
sikerágazat ez, gondolták, illetve gondolják még ma 
is egyesek, ugyanis Klebelsberg Kunó kultusz-
miniszterségét leszámítva, a magyar oktatásügy 
mindig jelentős anyagi nehéz-
ségekkel küszködött, ennek el-
lenére a színvonal magas volt. 
Sajnos, ma már a volt-on van a 
hangsúly! Gondoljunk csak 
magyar Nobel-díjasokra, a 
zseniális lángelmékre. Hogy 
közülük hányan fejtették ki avagy 
valósították meg elképzeléseiket 
hazánkban, az már egy másik 
kérdéskör szerves részét képez-
(het)né! Az utóbbi idők hazai és 
nemzetközi felmérései elemző vizsgálatai adatok-
kal is alátámasztották, amit sejteni lehetett: már 
nem tartozunk az oktatás nemzetközi mércével mért 
elitjéhez, csak a széles középmezőnyt erősítjük. Az 
oktatás anyagi nehézségei azonban továbbra is 
megmaradtak, átalakultak, sőt újak keletkeztek, s ez 
most már a színvonalon is meglátszik. Se pénz, se 
posztó, mondhatnánk. Újító, problémamegoldó 
ötletek már vannak - mindig is voltak -, de hogy 
ezek mit érnek, azt majd az idő és a gyakorlat 
eldönti! 

A '90-es években újfajta információs csatorna 
jelent meg kis hazánkban is: az Internet, amely 
"világhálóként" öleli át a Földet. A lelkesedés az új 
információs forrás iránt itthon szintén határtalan 
volt, azonban a szolgáltatási díjak láttán rá kellett 
jönni, hogy magánszemélyek számára "kissé 
drága" érdeklődési körünk világhálón történő 

kielégítése. Pedig a sok gusztustalan dolog mellett, 
ugyanannyi hasznos is van a Neten. Étvágy-
csillapításra maradtak azok a különböző intéz-
mények, amelyek nem akartak kimaradni a háló 
nyújtotta élményekből. A fejlődés e téren is 
lelassult, olyannyira, hogy internet-ellátottság 
területén Európában csak Albániát előztük meg. Ez 
sem semmi ahhoz képest, hogy némely országok 
lakosai csak e-mailben óhajtottak érintkezni 
embertársaikkal: ilyen volt a fogadóórák 
elektronikus levél útján történő megtartása. Erről az 
ötletről úgy 2-3 éve hallottam, amikor ezen a téren 
még nagyobb volt a lemaradás. Ennek egy 

fejlettebb formája lehet(ne) a 
chat-es fogadóóra, mely gyor-
sabb, mint az e-mail, s azonnali 
reagálási lehetőséget biztosít?! 
Azóta megjelentek az internet-
kávézók, enyhítve a hiányt, 
azonban a huzamosabb idejű, 
alkalmi internetezés elég meg-
terhelő lehet, minden tekintetben. 
Olvastam az egyik egyetemi 
sajtóorgánumban az SZTE számí-
tógép-állományáról, amely az 

Intézmény szerepéhez képest elég szerény internet-
hozzáférést biztosít mennyiségileg. A minőségről 
nem esett szó, de sejteni lehet, hogy a lehetőségek e 
téren is korlátozottak. Az Egyetemi Központi 
Könyvtárba betett új gépek nagyon jók, csak nem 
minden weboldal elérhető. A szövegszerkesztő 
program és "társai", amelyek a Windows részét 
képezik, már nincsenek benne, helyettük viszont 
rendelkezésre áll egy "néző program", amellyel 
csak nézni lehet, mást nem. Tehát ezeken a gépeken 
is csak egy kis szeletét tudom kihasználni a 
gépesítettségben rejlő lehetőségeknek. 

Az állapotok azonban mára tovább romlottak, 
miután az Irinyi Kabinetben lévő gépeket idén 
januártól csak az informatikusok használhatják! 

Ez jelentős érvágás, főleg mennyiségileg! 
Egyetlen szerencse, hogy Karunkon, a lófari 
épületben van egy kicsi gépterem, de minőségről itt 
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sem beszélhetünk. 
Ezek után, amióta az Egyetemen is hódít a 

cybervilág - szinte minden elektronikusan, 
számítógép útján történik (órák, vizsgák felvétele 
vagy leadása az etr-en) - Jogos a kérdés! 

Mit csináljon az, akinek nincs saját számí-
tógépe, vagy van, de nincs kapcsolata a 
világhálóval? Menjen internetkávézókba, illetve 
szalonokba - hangozhat a válasz. Ez rövid távon 
még kielégítően hangzik, hosszú távon már 
megterhelő lehet anyagilag! 

A felső (miniszteriális) szinteken minden-
naposak a próbálkozások, hogy a netezési 
lehetőségek javuljanak, azonban az alsóbb 
berkekben nemigen követik az útmutatásokat. Ez a 
helyzet hosszú távon azonban tarthatatlan, mert itt 
vagy összehangoltan - a csúcstól az alapokig -, 
mindenki együtt cselekszik, vagy nem csinálunk 
semmit. Az idő ugyanis telik, s miközben várjuk, 
hogy majd lesz valahogy, azalatt még az albánok is 
megelőznek bennünket! 

F.N. 

Kulturális Iroda 
A Kulturális Iroda végzi az SZTE-n működő 

művészeti és más jellegű öntevékeny csoportok 
nyilvántartását, segíti az egyes hallgatók, oktatók és 
dolgozók művészeti tevékenységének kibon-
takozását. 

Az Iroda elsősorban programokat szervez, ezek 
közül a legjelentősebb az egy hónapos program-
sorozatból álló Őszi Kulturális Fesztivál, amely 
már nyolc éves múltra tekint vissza. Tajti 
Gabriella elmondta, hogy ilyenkor 
a város szinte minden kulturális és 
közművelődési intézményét hasz-
nálják. Az ilyen nagyszabású 
rendezvénynél a szervezőmunkát, 
(az egyeztetéseket és előszer-
ződéseket) már nyár elején el kell 
kezdeni. 

Sajnos tanév közben más 
rendezvényekhez csak az Aula áll 
rendelkezésükre, ahol rendszeresen 
szerveznek kiállításokat, irodalmi esteket, népzenei 
és komolyzenei koncerteket, amelyek ingyenesen 
látogathatók. Minden évben írnak ki előadói 
versenyeket, zenei versenyt több kategóriában, 
szavalóversenyt, valamint évente hirdetnek alkotói 
pályázatot. Tavaly például naplópályázatot, de volt 
már többször képzőművészeti és fotópályázat is. A 
díjakat december elején adják át egy nagyszabású 
gálaműsoron. 

Az Iroda az SZTE létrehozásáig központi 
szerepet töltött be a JATE Kulturális Bizottságban, 
amelyben a karokat egy-egy oktató és hallgató 

képviselte. Ez a bizottság osztotta ki a kultúrára 
szánt normatív támogatást is, amelyet az 
öntevékeny csoportok és hallgatók kaptak. Az 
SZTE megalakulásával ezen pénzösszegért az 
SZTE EHÖK Kulturális Bizottsága felel, ami jó, 
mert a hallgatók rendelkezhetnek a saját pénzükkel, 
de a bizottsági döntéseket egyre több kritika éri. Sok 
pénzt kapnak az egyetem berkein belül működő 
alapítványok is. Ezeknek szigorú pénzügyi kontroll 

alatt kellene müködniük, feladatuk 
pedig az, hogy külső pénzt szerez-
zenek közhasznú, intézményi 
célokra (segítse az öntevékeny 
csoportokat, ösztöndíjakat osszon 
stb.) és ne a normatívából vonjon el 
pénzt a ténylegesen rászoruló, 
öntevékeny alkotóktól. Konkrétan 
a legutóbbi döntésnél az is 
előfordult, hogy három hallgatónk, 
akik a budapesti Musica Europea 

Universitatis-on képviselik az SZTE-t, egyetlen 
fillért sem kaptak, pedig igazán szerény támogatást 
kértek. 

Az Iroda programjait pályázatokból finan-
szírozza, az egyetem csak a minimális működési 
költségeket fedezi, anyagi támogatást tehát nem 
nagyon tud nyújtani, minden mást igen. 

Ha tehát írói, szavalói vagy más művészi, 
alkotói ambíciókat dédelgettek, vagy szeretnétek 
közreműködni az Őszi Kulturális Fesztiválon, 
forduljatok hozzájuk bizalommal. 

Kiss Endre 

Ha a papok hisznek Istenben, 
miért van a templomokon villámhárító? 

i i i t 
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A jelenlegi szám már a vizsgák közvetlen közelében ér benneteket, ezért erről kérdeztem azokat, 
akik hajlandóak voltak válaszolni, és ehhez azt is vállalták, hogy lefényképezzük őket. Kicsit 
olyanok vagytok, mint az indiánok, akik azt gondolták, ha megörökítik őket fotópapíron, akkor 
elveszítik a lelküket. Sajnos kevesen voltak az épületben, amikor válaszokat vadásztunk, így elég 
egyoldalú lett a kép. Most már nem mondhatja senki, hogy csak a jogászokat kérdezzük meg. 

1. Melyik vizsgádtól félsz a legjobban? 
2. Mit tervezel nyárra? 

Vajda Márk Péter MK. III. 
évf. 
1. A szociális jogtól legin-
kább, de igazán egyik vizs-
gámtól sem félek. 
2. Dolgozni szeretnék, 
nyaralni megyek, nyelvet 
tanulok. 

Moncsek Judit MK. I. évf. 
1. A Közgáztól, mert nincs 
rá elég időm, kedvem, és 
nem értem. 
2. Még nem tudom. Ami 
jön. De nyaralás és munka 
mindenképpen lesz. 

Gulyás Szabó Gergely MK. 
II. évf. 
1. Nincs olyan vizsga, amitől 
félnék. Esetleg a vállalati 
gazdaságtan, mert az 56 
tétel, elég nagy anyag. 
2. Pesten dolgozom majd, 

bulizok: Sziget, Mezőtúr. 

Németh Krisztina MK. III. 
évf. 
1. Szociális jog, mert 
rengeteg az anyag, elég 
nehéz, és szó szerint kell 
tudni. 
2. Megtanulok autót vezet-
ni, nyaralok. 

Krahling Gábor és Beőty-Fehér Szabolcs MK. I. évf. 
1. A munkajogtól, mert az a legfőbb tantárgy. 
2. Nyelvvizsgát. 

Remekeltek az e lső évesek! 
A Római Jogi Tanszék és az E L S A közös 

szervezésű, római jogi vetélkedőjén 

Margit Ágota I.. Keresztes Adrienn II.. Pataky 

Tibor III. helyezést ért el. 

Gratulálunk az eredményhez! 

C D írás a gépteremben 

200 Ft az írás hozot t C D - r e 

400 Ft az írás C D vei együtt 

H I I Nem lehet előre, sikeresen eldönteni, \ 
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Fürgerókalábak... (avagy Rókaűzők 2003) 
Hogy mi az a Rókaüzök? Te még nem tudod? Akkor 

lemaradtál az év egyik legnagyobb bulijáról! Idén október 
első hétvégéjén pótolhatod, mert újra megrendezésre 
kerül ez az országos egyetemi - főiskolás futóverseny. 

12 fős csapatok érkeznek az ország minden tájáról, 8 
fiú, 4 lány felállásban. Lányok lehetnek többen, mert a 
szabályok szerint lány futhat fiúszakaszt, de ez fordítva 
nem működik... Ha esetleg nem lenne elég emberetek, a 
helyszínen mindig akad néhány szabadúszó (minőségi 
garanciát a szervezők nem vál la lnak. . . ) , vagy 
megkaphatjátok a futó nélküli szakasz legrosszabb idejét. 

Szombaton bemelegítésként futunk/ rohanunk/ 
bal lagunk/ sé tá lunk/ s la t tyogunk/ cammogunk / 
gyalogolunk (a megfelelő aláhúzandó...) egy jót a 12 
szakaszra bontott Kaposvár-Pécs távon. A szakaszoknak 
már a nevük is sokatmondó, érdemes 
odafigyelni rájuk: 

/. Róma meghódítása -8. 8 km 
2. Bűzűző- 7,5km 
3. Béna Béla -8, 3 km 
4. Temető- 6, 8km 
5. Aludj csak. én álmodom -6.1 km 

6. Tehéncsorda-4. 7km 
7. Egyszer talán végetér-12. 5 km 
8. Nulla 4. 4 km 
9. Anonym- 8 km 
10 B52-3, 8 km 
11. Dolce Vita -7,2 km 
12. Pécs meghódítása - 3, 5 km. 
Ezek után a k i lométerekkel a lábunkban 

elfogyasztunk egy nagy tál spagettit és irány a buli! A 
Pécsi Egyetemi Klubban kerül sor az eredményhirdetésre, 
ahol az első három helyezett csapat mellett díjazzuk a 
szakaszgyőzteseket, a legutolsó és a legjobb nevű csapatot 
is. Lesznek hastáncosok, aztán aki még bírja, tombolhat, 
táncolhat hajnalig. 

És most egy kicsit a piszkos anyagiakról is. A 
nevezési díj csapatonként 14.000 Ftjúnius 14-ig, 
utána pedig 17.000 Ft szeptember 20-ig. Ugye, 
nem is olyan sok? 

/ c- Szóval, sok szeretettel várunk minden új és 
' visszatérő csapatot idén is. Ha bővebb 

információt szeretnél kapni, vess egy pillantást 
honlapunkra: ktk.pte.hu/roka! 

Akik nélkül nem lett volna Law-Fari Nap 

Erste's Bank 

SZTE EHÖK 
Kulturális 
Bizottság 

Dreher 
Sörgyárak Rt. 

Coca-Cola 
Beverages 

ERSTE 
ORIFLAME _ • r . . 

Hungary O T I f I Cl m e 
Kozmetika Kft. 

Axelero - Tiszanet 

HVG-ORAC 
Lap - és 

Könyvkiadó Kft. 

Bacardi Martini 
Hungary Kft. 

Gábriel Taxi 
555-555 

Köszönjük! 

MARTINI 

HMHHH"" 
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Lakótársat keresünk... 
(avagy a szomszéd rétjén sem mindig nyírják a füvet) 

Erasmus? Nem valami középkori utazó? 
hangzik a nem túl elegáns kérdés Cédric Klapisch 
legfrissebb filmjében, miközben az újra meg-
rendezett francia filmnapoknak ezúttal feltehetően 
inkább a fiatal generációhoz tartozó nézője már 
fordítja is magában: na igen, itt a nehezen 
megszerezhető, külföldi tanulmányokra jogosító 
ösztöndíjról van szó. 

Erasmus? Aki szürreál isztikus formában aztán 
föl is bukkan a Lakótársat keresünk című francia 
film főhősének (Romáin Duris) víziójában, hogy ez 
alkalommal az egyre inkább integrálódó Európa 
„kísértő" szellemévé alakuljon át. Most azonban 
talán nem a legszerencsésebb megoldást válasz-
tották a mozikínálat összeállítói, amikor néhány 
héttel a látványos érdektelenségbe fulladó uniós 
szavazás lebonyolítása után tűzték műsorra a 2002-
es karlovy vary filmfesztivál közönségdíjas 
alkotását. Ettől eltekintve azért több minden a 
helyén van ebben a darabban, ugyanis ízig-vérig 
franciás ízü fiatalfilmet tálalnak az amerikai fast-
movie kissé egyoldalúan fűszerezett alkotásaitól 
megcsömörlött nézők orra elé. 

Nyelvet tanulni hasznos dolog, külföldön pedig 
kiváló lehetőség a tapasztalatszerzésre is. Ameny-
nyiben ezt hatodmagunkkal tesszük egy al-
bérletben, úgy alaphelyzetben Bábel zűrzavara 
sejlik föl lelki szemeink előtt. Nyelvi értetlenségről 
azonban szerencsére már szó sincs mint tudjuk, ez 
már egy újabb nemzedék , ráadásul a forgató-
könyvíró-rendező Klapisch kínosan ügyel arra, 
hogy egyik (nyugati) nemzet érzékenységét se 
sértse meg (miközben persze ad némi válogatást a 
sztereotípiák széles tárházából). Hogyan fér meg a 
„nem spanyol, hanem katalán" nagyváros néhány 
szobás albérletében egy francia meg egy angol 
fiatal? Természetesen egész jól, főleg ha közös 
alapként szolgál számukra a zene és a kaja-pia-buli 
szentháromsága. Ebben a filmben valahol mindenki 
ifjú a lelke legmélyén, még az is, aki egyébként nem 
nagyon, mint a fia életébe rendszeresen 
beleszövegelő, kissé anakronisztikus életstílusú 
hippi anya. Aztán elötolulnak a déja vu-érzések: a 
bürokrácia rögös út az Erasmus-ösztöndíjhoz, 

ügyintéző hölgy mint a mindenkori egyetemi 
tanulmányi osztályok határtalanul emberbarát 
ügyfélfogadásának globális leképezése. 

Nem, a film valóban nem bír nagyon 
mélyreható gondolatisággal, talán némi uniós 
propagandaízt is éreznek rajta a rosszmájúak, ami 
viszont mégis kedvesen bohóvá varázsolja, az 
p é l d á u l Audrey Tatou f ö l - f ö l v i l l a n ó 
epizódszerepei, a fényképező Dominique Colinnek 
a hajnali részegséget megjelenítő mozzanatai 
álomszerüen egymásra fotózva, ilyen a felgyorsuló 
történések egymás mellé való képkockázása 
(mozaikmegoldás vagy kép a képben elv), valamint 
a történet szempontjából mellékesnek szánt múlt 
gyors vizuális „lezavarása". A mozi emellett kitűnő 
alkalom esetleg gyengélkedő nyelvtudásunk 
fejlesztésére: sokszor a francia alapszöveg/felirat 
angollal, spanyollal vagy katalánnal váltakozik. 

A kétórás alkotás azt a tanulságot sugallja a 
magyar néző számára, hogy az ostoba politikusok 
vízcsapból is folyó „európázásával" szemben mi 
lelkileg, de gondolkodásunkban is már euró-
paibbnak számítunk, mint ők. 

A moziból kifelé jövet persze egy huncut 
gondolat kezdett el motoszkálni a fejemben: mi 
lenne, ha megcsinálnánk ennek a filmnek a kelet-
közép-európai verzióját, ahol mondjuk egy prágai 
bérház második emeleti szegényes albérletében 
lengyel, magyar, szerb vagy horvát (tetszés szerint 
folytatható!) fiatalok töltenének el egy évet egymás 
társaságában? Na, ez lenne az igazán európai dolog 
a részükről. Erasmus biztos semmi kivetnivalót 
nem találna ebben. 

Lakótársat keresünk (L'Auberge Espagnole) 
Francia filmvígjáték (2002), rendezte: Cédric 
Klapisch 
Szereplők:Audrey Tatou, Romáin Duris, Cécile de 
Francé 
Fényképezte: Dominique Colin 
Zene: Ardag, Loic Dury 
120 perc 

Molnár Gábor 

Ha a szavazástól bármi megváltozna, betiltanák. 
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Kapcsold ki az agyad! 

Azért mert az ember vizsgázik, attól még a 
tanuláson kívül mást is tehet! Sőt, éppen 
azért! A Régi Zsinagógában május 23-án és 
24-én 20.30-tól az Új darabok a Budapest 
Tánciskola Műhelyéből című táncelőadás 
segí t e l l azu ln i . A Szeged i N e m z e t i 
Színházban a Szegedi Kortárs Balett 
előadásában a Tűzmadár Bolero balettet 
láthatjátok május 28-án 19 h-tól. Azért 
ajánlom őket, mivel nagyon ritkán vannak 
városunkban. Május 31-én 18 h-tól színházi 
díjátadó gálát élvezhettek az V. Dömötör-díj 
keretében, ahol az egész éves munkát 
zanzásítják a színészek és énekesek. A 
Pinceszínházban május 20-án a Super 8 mm 
Filmklub üzemel, míg 22-én 19 h-kor a Boncz 
Gézára emlékező műsorukat láthatjátok Élve 
Boncz-olás címmel. Moziban a New York 
bandái, ami a régi várost mutatja be május 15. 
és 21. között 16.30-tól és 19.45-tól a 
Belvárosi Miniplcxben. A film érdekessége, 
hogy nem az Újvilágban, hanem Olasz-
országban forgatták, Róma mellett építették 
fel a jellegzetes valaha volt várost. Mátrix-
Újratöltés ugyanitt május 22-től június 4-ig 
15.30-től, 17.45-től és 20-tól. Schmidt 

Irinyi Fénymásoló és 
Nyomtató Szalon 

2 Májusi akció! 
2 16-18 h-ig a fénymásolás 
<c 6 Ft/oldal 

SZTE Irinyi Épület Tisza L. krt. 103. 
.4s Irinyi udearhan a III. Léptsöhás. alagsor 

INy l tv i i t i i r l ác 
létFft - C s ü t ö r t ö k 8.00 - 18.00 

Péntek tt.OO - l«>.oo 

története a Filmtékában május 15-18-ig, míg 
a Kamarában 22-24-ig. Jack Nickolson újra 
kibíthatatlan embert játszik, és nagyon jól 
csinálja. A Donnie Darko egy kedves őrültről 
szól. A Kamarában vetítik május 29-től 
június 4-ig. A Grand Caféban sok-sok 
érdekes film közül most a Kockát, A 
zongoratanárnőt és a Beszélj hozzá c. 
nagysikerű mozikat ajánlom minden nem 
tanulásra vágyó figyelmébe. Még egy 
érdekes program május 29-június 1. a II. 
Super 8 mm Fesztivál p r o g r a m j a i b a 
kapcsolódhattok be a Pinceszínházban, a 
Grand Caféban, a Régi Zsinagógában és az 
újszegedi Ligetben. Ennek keretében igen 
soksz ínű , f o r m á j ú , hangula tú műsor t 
szerveznek a rendezők. 
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